
‘Wij geven alleen maar advies’
Dresscher: „Als ik mijn achterban
niet zou vertegenwoordigen, zou
het afgelopen zijn met mij. De le-
den, leraren, hebben altijd het
laatste woord.”

Algemeen directeur Johan van
der Horst van de KPC Groep is het
„helemaal niet eens” met de con-
clusie die Dijsselbloem trekt over
zijn organisatie, een van de lande-
lijke pedagogische centra (lpc).
„Als je beweert dat wij de massale
invoering van het nieuwe leren op
ons geweten hebben, onderschat
je de eigen verantwoordelijkheid
van scholen. Zij huren ons in. Wij
geven alleen maar advies.”

De KPC Groep, het Katholiek
Pedagogisch Centrum, profileert
zichzelf nu als ‘innovatie -insti-
tuut’ voor scholen van alle gezind-
ten. KPC adviseert en onderzoekt
in opdracht van het ministerie van
Onderwijs de onderwijsvernieu-
wingen.

Hét nieuwe leren bestaat niet,
zegt Van der Horst. Het is een
„containerbegrip”, zegt ook zijn
collega Peter Velseboer van het Al-
gemeen Pedagogisch Studiecen-
trum (APS). Onder het nieuwe le-
ren wordt verstaan dat lessen min-
der klassikaal zijn en leerlingen
zelfstandiger, op allerlei verschil-
lende manieren.

Vervolg Onderwijs van pagina 1 Het APS doet aan „natuurlijk le-
ren”, legt Velseboer uit, wat weer
niet hetzelfde is als het algemene
begrip ‘nieuwe leren’. „N a t u u r l ij k
leren is onderwijs dat aansluit bij
de betekeniswereld van het kind.
De leerling wordt zelf verantwoor-
delijk voor het zich eigen maken
van kennis en vaardigheden.”

Van deze methode is de werking
wél bewezen, zegt Velseboer.
„Scholen zijn laaiend enthousiast.
Natuurlijk is het ook weleens mis-
gegaan met het nieuwe leren op

scholen. Dat ligt dan vooral aan de
uitvoering .” Daarbij, zegt Velse-
boer, is het „onzin” dat het door
het nieuwe leren komt dat kinde-
ren niet meer zouden kunnen
spellen en rekenen. „Wij adviseren
meer over taal en rekenen dan over
het natuurlijk leren.”

Beide directeuren zeggen dat
het nieuwe leren niet hun „domi-
nante ideologie” is. KPC, zegt Van
der Horst, doet slechts 20 procent
van het werk met scholen die „veel
op de schop” nemen. „De rest wil
veel kleinere stapjes nemen, of bij
traditioneel onderwijs blijven.”

Volgens Van der Horst zijn de
lpc „vooral in de media” neergezet
als ‘aanjagers’ van het nieuwe le-
ren. Bij hun klanten leeft dat beeld
helemaal niet, zegt hij. „Het klopt
wel dat een van onze adviseurs
ooit een stuk in de Volkskrant heeft
geschreven waarin ze het nieuwe
leren verdedigde. Maar dat was op
persoonlijke titel, en polariserend.
Eens maar nooit weer, wat ons be-
treft. Zo staan wij niet in ons
werk.”

En dan waren er nog de proces-

managers, de mensen aan wie het
uitvoeren van onderwijsvernieu-
wingen was toevertrouwd. Deze
projectorganisaties – elke vernieu-
wing had er één – onderhielden de
communicatie tussen overheid en
scholen over een vernieuwing.

De politiek bepaalde bijvoor-
beeld dat het studiehuis moest
worden gepropageerd op havo en
vwo. Mensen als Rein Zunderdorp,
oud-voorzitter van het Procesma-
nagement Voortgezet Onderwijs,
moesten dat uitleggen op scholen.
En hun bevindingen ‘terugkoppe-
len’ naar Den Haag.

De procesmanagers hadden
geen bevoegdheden om beslissin-
gen erdoor te drukken. Het is dus
vreemd, zegt Zunderdorp, dat
procesmanagers wordt verweten
dat ze het beleid overnamen van
het ministerie van Onderwijs.
„Het ministerie heeft eventuele
fouten aan zichzelf te wijten.”

Wat wél is gebeurd, herinnert
Zunderdorp zich, is dat het minis-
terie soms „weggedoken” is. „Dan
mochten wij de kastanjes uit het
vuur halen. Ik heb de dag vóór de
grote leerlingendemonstraties in
Buitenhof gezeten. De bewindslie-
den konden niet. Ik ben als buffer
gebruikt. Noodgedwongen.”

Het beeld van procesmanagers
als oncontroleerbare tussenperso-
nen noemt Zunderdorp „een ei-
genaardige uitglijer”. „Voor zover
ons iets te verwijten valt, is het dat
we hebben doorgewerkt toen al
duidelijk was dat er te weinig geld
wa s.”

Het is jammer, zegt Walter Dres-
scher van de Algemene Onderwijs-
bond, dat de commissie „klakke-
loos” de klachten heeft overgeno-
men van mensen en organisaties
die níét met de politiek spraken.
De decanen bijvoorbeeld. Of een
individuele schoolmanager. Waar-
om zijn juist zij zo negatief over de
belangenbehartigers? Dresscher:
„Afgunst, denk ik.”

‘Ik ben als buffer gebruikt. Noodgedwongen’
Procesmanager Rein Zunderdorp


